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Milí čtenáři, 
svět se v roce 2020 
změnil k nepoznání. 
Co víc, ta změna neu-
stále probíhá a myslet 
si, že v boji s nemocí je 
vyhráno, je nic než 
rouhání. Pandemie 
zasáhla nejen osudy 

mnoha rodin, ale i ekonomiku, rozpočty, 
životní úroveň a kvalitu života. Neviditel-
ný nepřítel vstoupil do našich dlouhodo-
bých návyků, ovlivnil způsoby jednání, 
chování, myšlení, mnohdy morálku, 
životní styl a elementární pohled na svět.
Nebojte, můj pravidelný úvodník do bys-
třického Informátoru nebude o covidu, 
protože informace na toto téma se 
na Vás denně doslova hrnou a valí 
ze všech stran. Můj pravidelný úvodník 
nebude výjimečně ani o událostech a 
projektech, které proběhly v tomto roce. 
Co víc, nebude ani o tom, co se chystá 
v roce příš�m. 
Naopak, volím možnost, abych se s Vámi 
podělil o pět pracovních příběhů, které 
jsem letos prožil, a které ve mně zane-
chaly přehršel dojmů, od těch nejlepších 
na straně jedné až po ty zoufalé na stra-
ně druhé.
Začnu těmi dobrými. Začnu zkušenos�, 
kterou sdíleli před měsícem mnozí z Vás. 
Mám �m na mysli dopravní zácpy a kolo-
ny v centru Bystřice kvůli opravám průta-
hu Hrádkem, které byly zahájeny navzdo-
ry již probíhající demolici mostu a výluce 
na staré I/11. Prostě horor, ze kterého 
jsme se dostali díky DOBRÉ VŮLI všech 
zúčastněných, tzn. obce, ředitelství silnic 
a dálnic, řidičů a také občanů. Byla to 
právě snaha a DOBRÁ VŮLE, které vyús-
�ly ve zrychlení a zkrácení oprav na prů-
tahu Hrádkem a s �m související návrat 
mezinárodní dopravy na obchvat Třince. 
Ještě jednou �mto děkuji hlavně obča-
nům nejvíc dotčené lokality Na Mrozim, 
děkuji současně i strážníkům naší obecní 
policie za součinnost a dozor v doprav-
ních špičkách!
Další dobrá zkušenost, kde šlo doslova 
do tuhého, je z letošního léta, kdy v cent-
ru obce pod kruhovým objezdem došlo 
k úniku toxických látek, znečištění a kon-
taminaci kanalizační sítě s hrozbou zamo-

ření ovzduší a vod. Byla to opět DOBRÁ 
VŮLE, nasazení, bleskové opera�vní jed-
nání a okamžité nasazení složek Integro-
vaného záchranného systému, které 
vedly k eliminaci rizika.
Jak vidíte, obě výše uvedené zkušenos� 
dopadly dobře, měly pomyslný happy-
end. Ještě jednou rád zdůrazňuji a opa-
kuji, jak velký vliv na celkový výsledek 
měla DOBRÁ VŮLE.
To byly ty dobré zkušenos�, teď k těm 
špatným. Bláhově jsem se domníval, že 
dobrá vůle, jak najít kompromisní a smíř-
livé řešení, bude provázet i tolik potřeb-
ný, dlouhodobý proces schvalování žá-
dos� občanů o změnu územního plánu. 
Pekelně jsem se mýlil – navzdory opako-
vaným snahám, jednáním a doslova 
prosbám, navzdory částečné vstřícnos� 
úřadu Moravskoslezského kraje, zůstalo 
zamítavé stanovisko Odboru životního 
prostředí v Třinci k naprosto dr�vé větši-
ně žádos� neměnné. Prostě jako když 
házíte hrách o zeď – bezmoc a beznaděj. 
/neskrývám, navíc, obrovské zklamání a 
zlost!/
Dalším příkladem absence dobré vůle je 
přístup ministerstva životního prostředí 
a ochránců přírody k nápadnému chová-
ní vlků a jejich řádění, které decimuje 
stáda chovatelů na úpa� Slezských Bes-
kyd. Naše opakované urgence a žádos� 
týkající se nasazení telemetrických pro-
středků na podezřelé vlčí jedince narážejí 
na neochotu a nepropustnou byrokra�c-
kou zeď. Snad nemusím zdůrazňovat, 
do jaké pozice se dostali myslivci a cho-
vatelé. Co víc, je nasnadě se zeptat – je 
bezpečné jít s dětmi na procházku do le-
sa, když jsou tam vlci, kteří postrádají 
typickou vlčí plachost a jeví nápadné 
známky chování?!? Zkuste si na to odpo-
vědět sami…

Nyní poslední nega�vní zkušenost, kde 
po dobré vůli ze strany státních úřadů 
není ani památky. V České republice je 
posledních 200 žijících válečných veterá-
nů z 2.světové války. A teď si představte, 
není mezi nimi občan naší obce pan 
Karel Bielesz /98 let/, který se v roce 
1944 m.j. ak�vně zúčastnil bojové čin-
nos� při obléhání přístavního města 
Dunkerque ve Francii. Z tohoto důvodu 
jsme oslovili pana ministra obrany, aby 
ze své pozice udělil panu Bieleszovi osvě-
dčení „válečný veterán“. Byl jsem si jist, 
že pro pana ministra to bude formalita 
a maličkost. Bohužel, nebyla. Dle odpo-
vědi ministerstva obrany na naši žádost, 
toto neumožňuje aktuální rámec zákona 
o válečných veteránech. Ptáte se, stejně 
jako já, kde je logika, selský rozum, kde je 
lidskost, kde je člověk? Kde jsou minister-
ské pravomoci? Nebyla právě teď vhod-
ná doba na to, abychom člověku, který si 
zaslouží náš obdiv, dali kousek rados� 
a sa�sfakce? /jen pro úplnost uvádím, že 
obec Bystřice udělila dne 8.prosince 
2020 panu Bieleszovi nejvyšší vyzname-
nání „Bystřice děkuje“/
Milí čtenáři, letošní rok byl velice náročný 
a v mnohém nás prověřil. Doufám, že 
nás i zocelil a ujis�l v tom, jak důležité je 
dívat se kolem nás, neuzavírat se do se-
be, naopak, v rámci svých možnos� se 
spolupodílet na správě věcí veřejných, 
pomáhat potřebným a chránit starší, 
slabší a ohrožené. A také se snažit zapo-
jovat do našeho jednání selský rozum, 
přímočarost a DOBROU VŮLI, která (jak 
je vidět ve výše uvedených příkladech 
z praxe) dokáže řešit i zapeklité situace…
V roce 2021 Vám všem přeji hodně zdra-
ví, štěs�, spokojenos� a…DOBRÉ VŮLE!!!

VÁNOCE 2020
PF 2021

Roman Wróbel, starosta
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Na základě havarijního stavu lávky pro pěší přes potok Hlu-
chová (U Stemona nebo U Chewalu) se obec rozhodla pro 
jeho rekonstrukci. Poněvadž se nepodařilo zajis�t dotační 
zdroje pro realizaci v dohledné době, rozhodla se obec hra-
dit stavbu plně z prostředků rozpočtu obce. Stavba zahrno-
vala kompletní novou mostovku a nové podpěry, původní 
podpěry zůstaly jako ochrana nového založení lávky. Samo-
zřejmos� bylo zajištění bezbariérového řešení stavby, proto 
se muselo ve větším rozsahu zasáhnout i do přilehlých 
komunikací, zejména na straně od areálu společnos� 
Chewal. Jednou z podstatných podmínek navrhovaného 
řešení byl požadavek správce vodního toku na zachování 
průtočného profilu koryta vodního toku v místě lávky. Pro-
jektovou dokumentaci pro realizaci stavby vypracoval 
Ing. Jaromír Dybal, dodavatelem stavby se ve výběrovém 
řízení na veřejnou zakázku stala společnost Stavby a sta�ka, 
s.r.o., Třinec. Náklady stavby byly vysoutěženy o cca 
360 �s. Kč nižší, než byla předpokládaná cena z projektové 
dokumentace, stavba byla realizována za 2.391.211,- Kč 
a byla dokončena v termínu. 
Na závěr nezbývá než důrazně upozornit na skutečnost, že 
lávka je dimenzována, a tedy určena pouze pro pěší provoz 
s možnos� vjezdu cyklistů. V žádném případě ji nelze použít 
pro vozidlovou dopravu. 

Ing. Arch. Petr Zwierzyna
vedoucí odboru výstavby

OPRAVA LÁVKY PRO PĚŠÍ 
U STEMONA

NADSTAVBA MŠ BYSTŘICE 
Č.P. 440 PRO VZNIK DALŠÍ TŘÍDY
Obec Bystřice dokončila rekonstrukci půdních prostor v MŠ 
č.p. 440.
Předmětem projektu je navýšení kapacity MŠ o 24 dě� pro-
střednictvím vytvoření nových prostor pro další třídu.
Cílem projektu je navýšení nedostatečné kapacity MŠ Bystři-
ce s polským jazykem vyučovacím o další třídu a zajištění kva-
litních podmínek pro předškolní vzdělávání v obci Bystřice 
prostřednictvím rekonstrukce nadstavby současného objek-
tu MŠ (půdních prostor) a zajištění bezbariérového přístupu 
objektu.
Realizace projektu přispěla ke zvýšení kvality a dostupnos� 
infrastruktury pro vzdělávání v obci Bystřice. Součás� byla 
rovněž realizace venkovních úprav a instalace herních prvků 
na zahradě u objektu školky. 
Projekt je spolufinancován prostřednictvím Integrovaného 
regionálního operačního programu.

Renata Poloková
projektový manažer

PŘEHLED PLÁNOVANÝCH INVESTIC NA ROK 2021
Obec Bystřice jako každý rok plánuje 
i v příš�m roce některé inves�ční akce 
k dalšímu zlepšení podmínek života 
občanů v obci.
Mezi nejvýznamnější plánované akce na 
rok 2021 patří úprava přednádražního 
prostoru a výstavba chodníku směrem 
na Nýdek, které byly z důvodu letošní 
koronavirové situace a předpokládaným 
propadem příjmů obce v tomto roce pře-
sunuty na rok 2021.
Z dalších plánovaných akcí je připravena 
přestavba zrušené MŠ na č.p. 295 na 
obecní byty, rekonstrukce mostu na ulici 
Škubňa 18 a výstavba zóny ak�vního 

odpočinku v lokalitě 
Na Pasekách (plocha 
bývalého hřiště Na 
Křivé). Podmínkou 
realizace těchto tří 
posledně jmenova-
ných inves�čních 
záměrů je získání 
dotace z národních 
zdrojů. Všechny tyto 
plánované inves�ční 
záměry jsou připraveny a jsou zahrnuty 
v obecním rozpočtu na příš� rok.
V příš�m roce se dále počítá s dokonče-
ním poslední etapy revitalizace potoka 

Žabinec. Náklady na realizaci tohoto pro-
jektu budou hrazeny z vlastních zdrojů.

Bc. Hana Pilková
vedoucí oddělení inves�c
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TŘÍDĚNÍ ZAČÍNÁ V KUCHYNI…
Možná jste si všimli, že pravidelně přispí-
vám články z oblas� odpadového hospo-
dářství. Zajímám se o tuto problema�ku 
a tak trochu doufám, že jednou se u nás 
všech vyvinou buňky, které nás navedou 
k zodpovědnému nakládání s odpady 
nebo spíše zbytkovými surovinami, které 
vyprodukujeme jako vedlejší produkty 
našeho pozemského by�. Věřím, že se 
jednou někdy možná všichni budeme 
chovat jako lidi a nebudeme kvůli pár 
korunám za poplatek na sběrném dvoru, 
používat naše jediné místo k životu jako 
skládku odpadů. Musím se ptát. Proč zaři-
zujeme služby sběrného dvoru v Třinci… 
Proč organizujeme mobilní svozy velko-
objemných a nebezpečných odpadů, 
když potom někdo, kdo by zasloužil tuč-
nou pokutu, vyloží azbestovou kry�nu 
na odlehlém místě u Olzy a vůbec mu to 
nepřijde nepřijatelné. Snad takových pra-
lidí, protože lidmi asi být neumí, bude 
stále méně. Samozřejmě, že toto je ukáz-
ka nejhustější ignorace normálního lid-
ského chování. Naštěs� je to extrém ve 
způsobu nakládání s odpadem a naštěs� 
takových „božích hovad“ je mezi námi 
bystřickými občany žijícími podle přija-
telných společenských pravidel stále 
méně. 

Naopak je nás stále více, kteří vnímáme 
odpady jako součást naší existence a k 
odpadům přistupujeme zodpovědně. Je 
velmi potěšující, projet se obcí ve dnech 
svozu separovaných odpadů v modrých 
a žlutých pytlích. Člověk si hned připadá 
jako hrdý občan Bystřice, jejíž dvě základ-
ní barvy modrá a žlutá sví� u každých 
vrátek ve stále početnějších pytlových 
skupinách. Dokonce i společnost AVE 
odpadové hospodářství, s.r.o. začala, po 
jednání s regionálním ředitelem, svážet 
tyto komodity separátně pro další 
následné zpracování a nemíchat je na 
cucky využitelné maximálně tak na ener-
ge�cké zpracování nebo je dokonce spe-
ciálním způsobem ukládat do podvozku 

„bobra“. Aniž bychom zabředávali do 
chystaných novinek s příchodem nového 
odpadového zákona v roce 2021. Aniž 
bychom museli přemýšlet o nových naří-
zeních evropského či národního význa-
mu. Řešili třídící limity a sankce za jejich 
neplnění. Prostě a jednoduše třiďme, co 
třídit lze a nevyhazujme do koše co tam 
nepatří. Pak se nebudeme muset starat 
o žádné limity, protože na tom budeme v 
oblas� odpadového hospodářství dobře 
a možná, že ještě lépe. Z vlastní zkuše-
nos� vím, že jde o malé změny v chování 
lidí. Že většina z nás bydlí v rodinných 
domech, kde nemůže být problém najít 
místnost pro modrý a žlutý pytel. Větši-
nou jde jen o ten návyk, že plastový kelí-
mek nepatří do koše, ale žlutého pytle. 
Že roztrhání papírové krabice z e-shopu a 
uložení do modrého pytle může být i 
velmi přínosnou terapeu�ckou činnos�. 
Ať chceme nebo ne, je to skutečně jen o 
nás, a přestože třídíme stále lépe a efek-
�vněji nebo se o to snažíme, je stále dost 
prostoru pro zlepšování a dokonalejší 
separaci.   
Když už hovoříme o dokonalejší separaci, 
nemohu se nedotknout několika větami 
bioodpadů. Právě to dokonalé třídění 
začíná v našich kuchyních. Jako by byl bio-
odpad klíčové slovo celého společného 
odpadového systému dvou hlavních part-
nerů obce a občanů. Biologicky rozloži-
telný odpad ze zahrad jako bychom 
uměli zpracovat a vytřídit na jedničku. 
Naplnění naší komunitní kompostárny za 
Ne�sem několikrát za sezonu je toho 
důkazem. Před léty jsme štěpkovali pár 
větví od občanů vlastní hobby dr�čkou. 
V letošní zahradnické sezoně jsme třikrát 
byli nuceni využít služeb profesionálního 
dr�če „samuraje“, abychom dokázali 
BRKO občany přivezené na kompostárnu 
zpracovat a vytvořit kompost. Pak se ale 
znovu musím ptát, proč se nám nedaří 
stejně spolehlivě třídit kuchyňské zelené

 zbytky. Je snad složitější instalovat někde 
do sklepa plastovou nádobu s víkem, 
naplňovat ji zbytky z kuchyně a jednou za 
čas vysypat do kompostéru, který dr�vá 
občanů od obce dostala, než naložit zele-
né zbytky ze zahrady na přívěs a odvézt 
na kompostárnu? V čem je to složitější. 
V ničem. Ono to to�ž složité není. 
Stačí si jen uvědomit, kolik těch zelených 
a bio zbytků z kuchyně je. Stačí si jen uvě-
domit, že patří do kompostéru, který 
máme na zahradě. Někteří sice bez víka, 
ale i pro ty občany máme dobrou zprávu, 
že víka pro více než devadesát kom-
postérů budou. Stačí si jen uvědomit, že 
více než tře�na obsahu nebo objemu 
koše jsou biologické zbytky, které tam 
nepatří, a které nám Evropská unie a stát 
nedovolí za pár let vyhazovat do směs-
ného odpadu v našich koších. Nestálo by 
za to zdokonalit třídění i v této oblas�, 
posunout se kousek dál a zjis�t, že nedo-
kážeme naplnit popelnici za týden, dva či 
dokonce tři týdny?
Jen s křišťálovou koulí bych se odvážil věš-
�t, jaké bude odpadové hospodářství 
kolem roku 2030, kdy se nebude dát 
skládkovat druhotné suroviny, kdy cena 
za tunu směsného komunálního odpadu 
stoupne z pě� set korun na čtyřnásobek, 
kdy by se třídící limity a míra třídění sepa-
rovatelných položek opadů měly pohy-
bovat kolem 75 % o plnění dalších limitů 
nemluvě. Co ovšem s jistotou mohu sdě-
lit je fakt, že od dubna 2021 budeme v 
obci Bystřici svážet směsný komunální 
odpad jednou za 14 dní všem, že zacho-
váme pytlový sběr druhotných surovin 
v barvách obce, a že až čas ukáže, jestli 
promítneme po dlouhých letech do 
zákonného poplatku inflační mecha-
nismy nebo zavedeme chytrý mo�vační 
systém nebo zvýšíme komfort občanům 
hnědými popelnicemi. To vše ukáže čas 
a naše chování k odpadům v éře nového 
odpadového zákona. 

Marcel Čmiel
místostarosta obce
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HARMONOGRAMU SVOZU ODPADŮ V ROCE 2021

SBĚR POUŽITÝCH JEDLÝCH OLEJŮ A TUKŮ

se předpokládá změna. Všem občanům se bude směsný 
komunální odpad z odpadových nádob svážet co 14 dnů. 
O změně četnos� svozu směsných komunálních odpadů vás 
budeme ještě začátkem roku 2021 informovat zejména pro-
střednictvím Bystřického reportu a hlášení místního rozhla-
su. Svoz separovaných odpadů v pytlích zůstává beze změn. 

V průběhu roku 2021 nás čeká změna v četnos� svozu odpadů. 

Do 18.4.2021 Od 19.4.2021 
se bude směsný komunální odpad z odpadových 
nádob od občanů vozit stejným způsobem jako dopo-
sud, to znamená s četnos� dle počtu obyvatel v domě 
a tedy každý týden (6 a více os.), co dva týdny (3-5 os.) 
nebo co tři týdny (1-2 os.). 

Ing. Beata Křenková
odbor vnitřní správy

Použité jedlé oleje a tuky z domácnos� 
je možné odkládat do speciálních 
nádob, které jsou na území obce umís-
těny na 5� lokalitách. Sběrem použitých 
olejů do PET láhví a následným ulože-
ním do speciálních nádob přispíváme 
nejenom ke správnému nakládáním 
s �mto druhem odpadů, ale hlavně 
předcházíme ucpání odtoků z dřezů či 
toalet, potažmo kanalizačních sí�. Oleje 
a tuky zabraňují správnému čištění 
odpadních vod na čis�čce splaškových 
vod.
Speciální nádoby na sběr potravinář-
ských olejů a tuků se nacházejí v těchto 
lokalitách: 

1. U nádraží, 
v rámci sběrného hnízda na separovaný odpad

2. V Pasekách, 
v rámci sběrného hnízda na separovaný odpad 

u autobusové zastávky: Bystřice, Paseky, konečná 

3. Na Pasekách, 
v rámci sběrného hnízda na separovaný odpad 

u autobusové zastávky: Bystřice, Na Pasekách, Pod Lipami

4. U restaurace Bowling čp. 1118,  
v rámci sběrného hnízda na separovaný odpad

5. U vjezdové brány do areálu technických služeb 
vedle budovy Bystřice čp. 1348
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(NE)JEN REKONSTRUKCE BYSTŘICKÉHO BAZÉNU
V období června až září letošního roku 
byla v Bystřici dokončena celková rekon-
strukce bazénové haly. Mnoho lidí z řad 
široké veřejnos� již zaregistrovalo prove-
dené změny. Já osobně jsem zaznamenal 
jen pozi�vní reakce.
Dovolte, abych Vám přiblížil situaci z hle-
diska jednatele spolku ŠVC Asklépios, 
z.s., jelikož pro obec Bystřici poskytuje-
me řadu služeb. Mezi ně patří i zajištění 
bezpečnos� a předlékařské první pomoci 
službu konajícím plavčíkem v rámci míst-
ního školského areálu a sportovního kom-
plexu.
V první řadě chci poděkovat Mgr. Marce-
lu Čmielovi, místostarostovi obce Bystři-
ce a zároveň vedoucímu bazénu za odve-
denou práci v průběhu několikaleté 
rekonstrukce, která vedla k nynější 
moderní a este�cky uspokojivé podobě 
bazénu.
V bazénové hale se nově nachází také 
transparentní prostor pro výkon činnos� 
plavčíka. Nový prosklený prostor, přes 
který je zajištěn přehlednější dohled 
nad vodní plochou. Plavčík musí mít 
z pozice záchranáře přehled o dodržová-
ní preven�vních opatření a zabezpečení 
klientů bazénu. Náš spolek se také musel 
finančně podílet na vybavení nového 
prostoru. Nábytek, záchranářské a zdra-
votnické vybavení prošlo kompletní 
obnovou.
Rád bych připomenul, že zdravotnický 
dozor zajištujeme i v dalších přilehlých 
objektech – budově DDM, obou základ-
ních a mateřských školách. Zaměstnanci, 
pedagogové, žáci nebo kdokoli z veřej-
nos� je v případě zdravotních po�ží 
oprávněn požadovat pomoc od službu 
konajícího plavčíka, který disponuje 
potřebným zdravotnickým vybavením, 
včetně defibrilátoru. Kontaktovat plavčí-
ka je možné prostřednictvím pokladny 
bazénu na čísle 558 225 225 nebo přímo

na mobilní telefon 773 760 472, který je 
uveden na informačních cedulích první 
pomoci v uvedených objektech.
Možná si kladete otázku, kdo hlídá 
návštěvníky bazénu, když plavčík zasahu-
je při náhlé poruše zdraví v jiných částech 
areálu. Tady nám dovolte rozptýlit vaše 
obavy. Nám se osvědčil systém záskoku 
pracovníkem pokladny, který je vyškolen 
v oblas� poskytování první pomoci 
a vodní záchrany. 
Tímto širokým záběrem se výkon profese 
plavčíka stává ojedinělou službou a bez-
pečnostním komfortem v bystřickém are-
álu takového rozsahu a významu, který 
jinde v republice nemá obdoby. Vždyť 
podstatnou část návštěvníků tvoří naše 
dě� a jejich nadstandardní ochrana je 
k nezaplacení. 
Obec Bystřice, která je provozovatelem 
bazénu, je také hlavním partnerem pro-
jektu AEDproživot. V letošním roce nám 
nově v rámci své podpory umožnila vyu-
žít vnitřní prostory bazénu k umístění 
reklamních rámů, na kterých jsou uvádě-
ni partneři z řad nejčastěji podnikatelů, 
kteří vnímají význam a bezpečnostní pří-
nos projektu AEDprozivot.cz a vytvoření 
sítě veřejně dostupných defibrilátorů. 
Jedná se o poděkování za partnerství v 
projektu, mající charakter reklamy. Tímto 
vznikla možnost pro firmy a podnikající 
osoby, za finanční příspěvek, pro projekt 
AEDproživot na transparentní účet naší 
vyhlášené veřejné sbírky, získat jako při-
danou hodnotu za podporu projektu 
AEDproživot i zviditelnění a velmi dobré 
místo pro reklamu před zraky �síců kli-
entů bystřického bazénu na „Děkovné 
zdi” projektu AEDprozivot.cz. Více infor-
mací pro případné podporovatele naše-
ho projektu, který má hlavní cíl rozšiřovat 
síť veřejně dostupných defibrilátorů v re-
gionu, naleznete na našich webových 
stránkách AEDprozivot.cz.

Síť veřejně dostupných, lidský život 
zachraňujících přístrojů z Projektu AED-
proživot se v letošním roce, navzdory 
nepříznivým vlivům coronavirové pande-
mie a omezeným možnostem financová-
ní, podařilo rozšířit o další 3 veřejně 
dostupná AED. Od 6. listopadu 2020 je 
k dispozici AED v obci Bystřici u restaura-
ce Koliba, místní část V Pasekách. Zapo-
čaly přípravné práce pro instalaci dalšího 
stojanu s AED přístrojem na Nýdecké 
ulici u restaurace Bowling Club. Z dalších 
obcí regionu – jeden přístroj putuje do 
obce Bukovec k obecnímu úřadu. Na 
konci tohoto roku bude v rámci projektu 
AEDproživot připraveno k použi� již cel-
kem 6 přístrojů z toho čtyři, i díky part-
nerství, v obci Bystřici a jeden na bazénu 
využitelný pro celý rozlehlý, sportovní 
a školský komplex.
Cena sestavy bezpečnostního stojanu 
s AED přístrojem se pohybuje v rozmezí 
80 – 120 �síc Kč. Financování celého 
projektu bylo doposud řešeno převážně 
příjmem z kurzů, které nabízíme v rámci 
působení našeho spolku ŠVC Asklépios, 
z.s. Letos se nám podařilo získat finance 
od nových partnerů projektu firmy 
Cieslar s.r.o. a majitele restaurace Koliba 
v Bystřici. Za všechny občany z regionu 
srdečně děkujeme…
Věříme projektu, věříme záchraně lid-
ských životů a přestože většina z nás 
bude v případě potřeby volat 155 nebo 
112, mějte na pamě�, že při záchraně 
života jde o minuty nebo spíše o vteřiny, 
a že použi� blízkého veřejně dostupného 
AED přístroje ještě před příjezdem profe-
sionálních záchranných složek může být 
mnohem rychlejší a účinnější prostře-
dek, který nejen zachrání lidský život, ale 
vrá� ho k plnohodnotnému životu zpát-
ky. 

 za ŠVC Asklépios 
Bc. Lukáš Zatloukal
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V RYTMU ŠKOLNÍ TEPOVÉ FREKVENCE

Z ŻYCIA NASZEJ SZKOLY

KOŃCZY SIĘ ROK PEŁEN WIELKICH 
WYZWAŃ

Kończący się powoli rok kalendarzowy jest dla Szkoły 
Podstawowej i Przedszkola z Polskim Językiem Nauczania im. 
Stanisława Hadyny w Bystrzycy rokiem niezwykłym.
Pierwszy powód jest oczywisty – konieczność funkcjo-
nowania w całkiem nowych warunkach z powodu trwającej 
od marca pandemii koronawirusa. Drugi zaś to remont 
generalny przedszkola stanowiący w tym trudnym czasie dla 
kadry pedagogicznej, rodziców i przedszkolaków dodatkowe 
organizacyjne i logistyczne wyzwanie. 
Od początku XXI wieku polskie przedszkole przeszło już kilka 
zmian. Najważniejsze prace zostały wykonane w roku 2008, 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA 
V DOBĚ 

KORONAVIROVÉ
Závěr školního roku 2019/2020 se 
odehrál na školním hřiš� za krásného 
slunného počasí v pátek 26. června 
2020…a světe div se, po dlouhé době se 
tu sešli všichni žáci.
Rozdali jsme slavnostně žákům vysvěd-
čení, popřáli jim pěkné a pohodové 
prázdniny a všichni jsme doufali, že 
v  zář í ,  v  novém  školn ím  roce 
2020/2021, budeme chodit do školy. 
Všichni. A každý den.
A sotva jsme se rozjeli, přivítali nové 
prvňáčky, přišla půlka října a začalo to 
všechno znovu. Žákům základní školy 
byl zakázán pobyt ve škole a přišla na 
řadu opět distanční výuka. Ač neradi, 

museli všichni učitelé přejít na tento 
nepopulární způsob výuky. Distanční 
výuka je dobrá a vhodná pro žáky 
vyšších ročníků, � malí se při této výuce 
trápí, stejně jako jejich rodiče. 
Vedení školy, s nejistým výhledem do 
budoucna, připravilo pro všechny 
učitele řadu školení o možnostech a 
způsobech efek�vní výuky distanční 
formou.
A když ten okamžik v říjnu nastal, přešli 
jsme opět na tento způsob výuky 
a zvládali jsme ho všichni daleko lépe.
Zde patří velké poděkování všem rodi-
čům, protože bez jejich pomoci s 
domácí výukou by to vůbec nešlo. Jsme 
si velmi dobře vědomi, že jejich pomoc 
při školní práci na dálku, pomoc při 
probírání nové látky a kontrola úkolů, 
byly zásadní.

Jsme si také vědomi toho, že distanční 
výuka je psychicky, časově i obsahově 
náročná pro dě�, jejich rodiče i 
vyučující učitele.
Nemoc nakonec dohnala i nás. Řada 
pedagogických pracovníků one-
mocněla a museli jsme postupně 
zavírat celé třídy mateřské školy i školní 
kuchyni.
Rozhodnu�m Krajské hygienické sta-
nice Ostrava jsme museli s pracovníky 
Hasičského záchranného sboru prová-
dět dezinfekci zasažených objektů, aby 
se do nich mohly vrá�t dě� a učitelky a 
mohlo se začít vařit.
V listopadu se konečně začali vracet 
do školy žáci 1. a 2. tříd.

Mgr. Jan Čechura
ředitel školy

Kierowniczka przedszkola Monika Polok czyta dzieciom 
pod wymarzonym  drzewem w nowej sali. 
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kiedy to wymieniono dach, okna, drzwi 
wejściowe, ocieplono ściany i położono 
nowe tynki. Rok później przeprowadzo-
no remont łazienek i udostępniono 
dzieciom nową salę. W kolejnych latach 
przedszkolaki mogły korzystać z odno-
wionego placu zabaw oraz szatni, 
wykonano też mniejsze prace w zakre-
sie wykończenia wnętrz i odświeżania 
sal dla kolejnych roczników.
– Lata jednak uciekają, potrzeby rosną i 
tak jak w każdym domu, także w 
przedszkolu wszystko się zużywa – 
wyjaśnia dyrektor polskiej placówki 
Bogdan Sikora. – Dlatego przystą-
piliśmy w maju tego roku do realizacji 
dużej inwestycji,  która polegała 
głównie na powiększeniu przedszkola 
tak, aby mogło przyjąć więcej dzieci. 
Remont przewidywał adaptację 
strychu w przybudówce na potrzeby 
stworzenia nowego oddziału przed-
szkolnego. Zdjęto dach, podniesiono 
mury, powstała nowa sala zabaw, 
jadalnia, sala do zajęć plastycznych, 
toalety, szatnie, pokój nauczycielski. – 
Mamy też nową kuchenkę i biuro 
kierowniczki – dodaje szefowa przed-
szkola „Stonoga” Monika Polok. – 
Ponadto wymieniono centralne ogrze-
wanie, instalację elektryczną, podłogi, 
są nowe tynki. Zmienił się również nasz 
ogród, dzieci będą mogły w nim m.in. 
eksperymentować z wodą i piaskiem – 
wylicza.
Dzięki inwestycji powstała jedna nowa 
25-osobowa klasa i  od stycznia 
uruchomiony zostanie nowy oddział 
dla starszaków pod nazwą „Paprotki”, 
który dołączy do „Stokrotek”, „Storczy-
ków” i „Poziomek”. W sumie w 
odnowionym przedszkolu zmieści się 
90 dzieci. – Mamy teraz boom w 
Bystrzycy! – śmieje się dyrektor Sikora. 
– To widać w szkole, gdzie udało nam 
się w tym roku szkolnym otworzyć dwie 
pierwsze klasy, tego dawno już u nas 
nie było i mam nadzieję, że ten trend 
się utrzyma.
Na czas remontu przedszkolaki musiały 
się przeprowadzić do budynku szkoły, 
gdzie zorganizowano im regularną 
opiekę. – Było trochę ciasno, ale za to 
bardzo miło. Dzieci wniosły bowiem w 
te mury mnóstwo energii, śmiechu i 
radości zwłaszcza podczas zawieszenia 
nauki stacjonarnej w szkole z powodu 
epidemii. Musieliśmy dokonać kilku 
zmian, przede wszystkim wyłączyć 
dzwonki, by nie stresować przed-
szkolaków. Wszystko jednak się udało – 
dodaje Sikora. 
Od 16 listopada przedszkolaki uczą się 
już i bawią z powrotem w swoich 
murach. – Dzieci były bardzo mile 

zaskoczone i cieszyły się ze wszystkiego. 
Zwiedziły też całe przedszkole. Ich rea-
kcje były niesamowite – wspomina 
pierwszy dzień po powrocie kiero-
wniczka. 
Inwestorem całego przedsięwzięcia 
jest Gmina Bystrzyca. W rzeczywistości 
realizacja wraz z opracowywaniem 
dokumentacji, składaniem wniosków 
projektowych i przetargami pochłonęła 
trzy lata pracy. Nie obyło się jednak bez 
problemów, spowodowanych przede 
wszystkim obfitymi opadami deszczu 
w lecie, w czasie, gdy prowadzona była 
budowa nowej części przedszkola. – 
Lało nam niestety do otwartego 
budynku i musimy teraz walczyć z wil-
gocią w murach – wyjaśnia wójt gminy 
Roman Wróbel. – Mamy nadzieję, że 
uda nam się do końca roku wysuszyć 
budynek.
Ogólne koszty to 17,5 mln koron, z 
czego 90% to wydatki kwalifikowane. 
To jednak nie koniec, bowiem gmina 
planuje jeszcze modernizację wypo-
sażenia reszty pomieszczeń. – Wnioski 
zostały już skierowane do funduszy 
zewnętrznych, m.in. do polskiego 
rządu, czekamy na decyzję. Jeśli się 
uda, to wtedy przedszkole będzie 
spełniało najwyższe wymagania – 
dodaje Wróbel. 
Przedszkole chce również wprowadzać 
zmiany w wymiarze edukacyjnym. 
Przedszkolaki mają już za sobą pierwsze 
zajęcia na łonie natury. 
Na razie raz w miesiącu, ale z perspe-
ktywą zwiększenia częstotliwości, 
przedszkolaki wyjeżdżają do Nydka „na 
posiónek”, gdzie mogą poznawać 
środowisko lokalne, rozwijać swoje 
zainteresowania przyrodnicze i uczyć 
się samodzielności. 
Zmiany w przedszkolu to jednak nie 
jedyne przedsięwzięcie, któremu 
musiała sprostać polska szkoła w By-
strzycy. Tak jak i w innych placówkach 
nauczyciele, uczniowie i całe rodziny 
musiały przestawić się w ostatnich 
miesiącach na nauczanie zdalne. – 
Mam nadzieję, że ta przyspieszona

rewolucja cyfrowa przyniesie nam 
wszystkim korzyści w postaci uzu-
pełniania tradycyjnego nauczania o 
nowoczesne rozwiązania techniczne i 
informatyczne – mówi Bogdan Sikora, 
dodając, że kiedy bystrzycka podsta-
wówka rozpoczynała rok 2020 pochło-
nięta zadaniami związanymi z or-
ganizacją 48. Zjazdu Gwiaździstego 
w Mostach koło Jabłonkowa, nikt nie 
mógł sobie nawet wyobrazić przez co 
trzeba będzie jeszcze przejść. – Razem 
daliśmy jednak radę i najważniejsze 
teraz jest, byśmy wszyscy, zdrowi i pełni 
zapału, mogli chodzić do szkoły bez 
dłuższych przerw... chyba że w postaci 
normalnych wakacji –  kończy dyrektor.

mgr Bogdan Sikora
dyrektor PSP im. St. Hadyny Bystrzyca

Foto|Szymon Brandys

W ogródku przedszkolnym 
stanęło już nowe 
wyposażenie. Jeszcze 
tylko uporządkować 
teren i...witaj 
przygodo!

48. Zjazd Gwiaździsty
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KNIHOVNA

Nový akademický rok 2020/2021 na 
České zemědělské univerzitě v Praze zna-
mená výuku on-line pro své studenty. 
A to nejen pro řadové studenty, ale i pro 
posluchače univerzity tře�ho věku.
Máme v Bystřici schopné, počítačové 
gramotnos� znalé seniory, kteří v době, 
kdy svůj zájem o studium nemohou pro-
kázat svou přítomnos� na přednáškách, 
mají výuku na univerzitě omezenou na 
on-line vzdělávání. Ale přesto neváhají a 
jdou do toho. Jsou vzorem pro ostatní. 
Svým přístupem ukázali všem, že věk je 
opravdu jen číslo a on-line výuka není 
pro ně překážkou. 
O kom je řeč? O seniorech studujících 
Virtuální Univerzitu tře�ho věku, kterou 
Místní knihovna v Bystřici pořádá už 
osmým rokem. Ano, tak ten čas rychle 
le�…
Velká většina studentů navštěvuje uni-
verzitu už osmým rokem. S�hli absolvo-
vat 14 semestrů a dvě promoce. No, 
není to úžasné? Posluchači univerzity 

tře�ho věku berou své studium zodpo-
vědně. Získávají nové poznatky na vyso-
koškolské úrovni a setkávají se se svými 
vrstevníky. I � z nich, kteří už promovali, 
nadále pokračují ve studiu. Těší se na 
nové kurzy a nová zajímavá témata. Uka-
zuje se, že univerzita tře�ho věku plní 
tak svou informační, socializační, vzdělá-
vací a ak�vační funkci opravdu na jed-
ničku, výtečně a příkladně.
Své znalos� si studen� ověřují prostřed-
nictvím individuálně vypracovaných 
testů z každé přednášky a poslední teč-
kou semestru je průřezový test daného 
kurzu. Po ukončení semestru a vyhod-
nocení plnění studijních povinnos�, 
náleží posluchačům cer�fikáty Pamětní 
listy. Čeká je pak další semestr, který 
ukončí celý akademický rok.
V prostředí bystřické knihovny nám 
přece jenom bylo umožněno se letos na 
podzim setkat (za dodržování epidemio-
logických opatření) a slavnostně ukončit 
minulý akademický rok a zahájit ten 

letošní, už on-line výukou. O to víc si stu-
den� prohlubují své znalos� individuál-
ním studiem. Posluchači vědí, že na stu-
dium nejsou sami a kdykoliv potřebují 
informaci a radu, jsem tu pro ně. Jsme 
tak v neustálém kontaktu.
A které výukové kurzy si zvolili naši seni-
oři ke studiu? Vybrali si dokonce dva kur-
zy: České dějiny a jejich souvislos� a 
Kouzelnou geometrii. Nové přednášky si 
tak našly i nové studenty.
Jako jejich tutor jim přeji, aby Virtuální 
Univerzita tře�ho věku přispívala k poci-
tu plnohodnotně stráveného času a 
k seberealizaci ve studiu. Věřím, že 
časem se on-line výuka stane minulos� 
a opět si společně připomeneme důleži-
tost a radost z pravidelných setkávání v 
knihovně a nabyté vědomos� budou 
přidanou hodnotou.

PhDr. Halina Paciorková
tutor VU3V

ON-LINE VÝUKA V KNIHOVNĚ
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OKÉNKO DOMU DĚTÍ A MLÁDEŽE

ZAČÁTEK A KONEC VOLNÉHO ČASU, DDM Bystřice a druhá vlna pandemie  

Po vydařených prázdninách jsme se 
v našem DDM začali ihned připravovat 
na nový školní rok. Všichni oplývali entu-
ziasmem, těšili se na nový začátek, 
kroužky a kamarády. Každý z nás byl 
zkrátka pozi�vně naladěn a možné 
uzavření kroužků jsme si ani nepřipouš-
těli. 
Jako každý rok, tak i tohle září u nás 
panovala pracovní atmosféra. Letos 
jsme se však do příprav vrhli snad ještě 
s větším nadšením a odhodláním než 
kdy jindy. Pracovalo se na rozvrzích, na 
nabídce, na nových akcích a projek-
tech. 
Naštěs� jsme s�hli uspořádat i pár 
příjemných akcí. V září se například 
uskutečnila krásná fotosoutěž pro škol-
ní družiny u příležitos� Dne zvířat. 
Tanečnice z Letní taneční školy se sešly 
na potáborovém setkání, kde zavzpo-
mínaly na slunný a protančený letní 
týden. Tradičně jsme se také setkali na 
Rozloučení s létem, které se letos před-
stavilo v lehce obměněném, novém 
kabátku. S organizací pomáhali naši milí 
externí vedoucí. Ti si to�ž připravili 
stanoviště se svými ak�vitami: dě� si 

mohly vyzkoušet střelbu na branku 
na stanoviš� florbalu, mohly si zahrát 
volejbal nebo si zaskákat u parkouristů. 
Holčičky se mohly pokochat krásnými 
kostýmy u mažoretek, roztleskávaček 
a břišních tanečnic. A pro krea�vní 
duše byly připraveny ak�vity jako malo-
vání na tašku, výroba medailonku či 
ši�čko. Obzvlášť atrak�vní bylo stano-
viště Mladého ku�la a technika, kde si 
dě� mohly na vlastní kůži vyzkoušet 
spoustu zajímavých ak�vit, například 
vypalování do dřeva. Koncert kapely 
Blaf doplňovala poutavá vystoupení. 
U představení parkouristů se divákům 
tajil dech, mažoretky zapůsobily svými 
poc�vě natrénovanými formacemi, 
břišní tanec obecenstvo rozněžnil svou 
ladnos�, tanečnice flamenka na chvíli 
přenesly diváky kamsi do Španělska 
a tanečnice z letní taneční školy si své 
vystoupení užily na 100%, čímž vykouz-
lily úsměv nejednomu sledujícímu. 
Akce se opravdu vydařila a spoustu 
za�m nerozhodnutých dě� se ihned 
nadšeně přihlásilo do kroužků. A právě, 
když se mělo všechno konečně rozjet, 
tak přišla ta špatná zpráva. Veškeré vol-

nočasové ak�vity byly na dva týdny 
pozastaveny. V té době jsme ještě netu-
šili, že DDM zůstane zavřené ne dva týd-
ny, ale několik měsíců. 
A tak náš domeček opět osiřel a z�chl. 
Stejně jako na jaře se v něm přestal ozý-
vat dětský smích, ustal příjemný tvůrčí 
ruch, u�chla hudba z tanečního sálu 
a z kluboven. Klid se rozhos�l v celém 
školském areálu, protože zanedlouho 
se uzavřely i školy.
A my se teď ptáme – jak to bude dál? 
Kdy budeme moci konečně otevřít? 
Kdy se zase potkáme s našimi dětskými 
kamarády? Každý týden netrpělivě 
posloucháme a čteme všechny zprávy 
a čekáme na nějakou dobrou. Doufá-
me, že dě� v tak dlouhé odmlce nepři-
jdou o mo�vaci setrvat u svých koníčků. 
Doufáme, že nebude každodenní život 
omezen jen na práci a školu. A doufá-
me, že se zase brzy shledáme a bude-
me Vám dál moci zpříjemňovat volný 
čas, protože to je konec konců náš hlav-
ní cíl a poslání.  

Veronika Walachová 
DDM Bystřice
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Byl březen a psal se rok 2020. Blížil se 
tradiční jarní termín bystřického běžec-
kého závodu. Světem však otřásl malý 
po�žista jménem Covid-19. Trochu 
naboural plány organizátorů při uspo-
řádání závodu v tradičním dubnovém 
termínu. Odhodlání a snaha byla ale 
obrovská, takže se běželo o pár měsíců 
později v krásném prázdninovém času 
a to 15. 8. 2020. Nově se startovalo z 
areálu PZKO. Počasí bylo jako na objed-
návku, teplé a slunečné, prostě pohád-
kové.
Organizátoři závod opět připravili pro 
všechny bez rozdílu věku a pro všechny, 
kteří mají radost z pohybu. Jako první 
na startovní čáře stanuli � nejmenší. Za 
doprovodu maskotů benjamínci podá-
vali ty nejlepší výkony. Ani další dětské 
kategorie se nenechaly zahanbit a pada-
ly rekordy. 
I letos byla zahrnuta kategorie „asisto-
vaný běh s handicapovanými“. Potěšil 
nás stoupající zájem o tuto kategorii. Je 
nám c�, že jsme opět mohli navázat 
spolupráci se spolkem Nikdy nejsi sám, 
z.s. Je úžasný pocit být svědkem těch 
neskrývaných emocí a rados� ze závo-
du u závodníků zvláště v této kategorii. 
Vidíme prožitky přímo na závodu a záro-
veň pak máme radost, když za přispění 
závodníků poskytneme spolku Nikdy 
nejsi sám, z.s. finanční výtěžek z akce, 
který mohou použít na své další volno-

časové ak�vity. Letos tomu nebylo 
jinak. Podpora se zdařila.
Samozřejmě nemůžeme opomenout 
zmínku o dvou hlavních kategoriích. 
Dva závody pro dospělé, které stejně 
jako v předchozích ročnících přilákaly 
závodníky na tratě o délce 5 km a 
11 km. Závod získává svou tradici, a 
proto se již objevují zmíněné traťové 
rekordy. Letos překonal svůj osobní 
traťový rekord z minulého ročníku na 
tra� 5 km závodník Nikodém Mitrenga, 
který časem 00:17:47 překonal svůj loň-
ský výsledek o 2 minuty. Nejlepší žena 
na této tra� byla Lenka Laštůvková v 
čase 00:23:51. Nejlepší muž na trase 11 
km byl Patrik Konderla, který proběhl 
cílem v čase 00:46:18 a nejlepší ženou 
byla Zuzana Liberdová s časem 
01:00:02.
Stejně jako v minulých letech bylo pro 
účastníky připraveno malé kulturní pře-
kvapení. Svůj muzikantský talent před-
vedl Jakub Solowski. Divákům předsta-
vil svou novou hudební tvorbu, kterou 
obecenstvo zaslouženě ocenilo velkým 
potleskem. 
Moc nás těší, že se na závodě setkává-
me se známými tvářemi, ze kterých se 
stávají stálice našeho „Alis runovského“ 
nebe. Máme radost, že nám mnozí 
zachovávají přízeň a rozšiřují naší pomy-
slnou „rodinu“ o další členy. 

Za podpory všech, kteří se jakýmkoliv 
způsobem podílejí na Alis runu, se nám 
snad úspěšně daří vytvářet rodinnou 
atmosféru a příjemné podmínky pro ty, 
kteří mají rádi pohyb a chtějí pečovat 
o své tělo i ducha. 
Velice si vážíme podpory všech sponzo-
rů v čele s Obcí Bystřice, protože bez 
nich by to nešlo. Nemalé díky patří 
všem dobrovolníkům a přátelům, jež se 
podíleli na letošních přípravách závodu, 
které byly obzvláště náročné, kvůli 
nepříznivé epidemiologické situaci. 
Já osobně si neskutečně vážím jejich 
nasazení, nadšení a energie, které do 
celé akce vnášejí, protože to je to, co 
dělá závod veselým a nezapomenutel-
ným. 
Letošní ročník byl trochu zvláštní. 
Něčím neopakovatelný a opět jedineč-
ný. Dokázali jsme s úsměvem překonat 
strach, nejistotu. Dokázali jsme sami 
sobě, že pohyb spojený se smíchem 
dokáže překonat všechny překážky 
a jde s ním vše líp.

Alena Cienciałová
ALIS RUN, z. s.

ALIS RUN stále s úsměvem
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Kaligrafia, w dosłownym tłumaczeniu 
to piękne pisanie. Kiedyś uczono tej 
sztuki  nawet  w  szko łach,  a le 
w dzisiejszym skomputeryzowanym 
świecie już się tego nie wymaga 
a dzieci piszą jak kura pazurem. Czy 
więc kaligrafia umiera śmiercią 
naturalną?
Wróćmy myślami do przeszłości. 
Historia zachodniej kaligrafii sięga 
początków naszej ery. Na terenach 
starożytnego Rzymu powstał alfabet 
łaciński (początkowo miał 23 litery) 
wzorowany na piśmie greckim. 
Początkowo pisano na papirusie, na 
gl inianych  tabl iczkach  trzciną . 
W starożytnym Rzymie prawie jedna 
czwarta obywateli umiała czytać i pisać, 
natomiast po upadku Rzymu sztuka 
pisania utrzymywała się głównie 
w klasztorach i tylko 2% ludzi było 
piśmiennych, przede wszystkim 
zakonnicy. Pojawiło się jednak nowe 
narzędzie - gęsie pióro, którym pisano  
na zwierzęcych skórach, czyli na 
pergaminach, które są bardzo trwałe. 
Dzięki temu manuskrypty – księgi 
pisane ręcznie – można do dziś 
podziwiać w muzeach. Co ciekawe, 
w niektórych klasztorach hodowano 

bydło specjalnie przeznaczone na skóry 
do pisania. Jeden z najbardziej znanych 
manuskryptów, Księga z Kells z VIII 
wieku, ma 680 stron i szacuje się, że 
zużyto na niego około185 cieląt. Tak 
więc czasami całe stada zwierząt 
oddawały życie, aby mógł powstać 
jeden manuskrypt.  Przepięknie 
kaligrafowane teksty były często 
dekorowane i złocone. Można jednak 
powiedzieć, że cały czas pełniły funkcję 
praktyczną. Sytuacja się zmieniła, kiedy 
w XV wieku wynaleziono maszynę 
drukarską. Książki już nie musiały być 
przepisywane ręcznie a kaligrafia stała 
się rodzajem czynności artystycznej. 
Powstały nawet pierwsze podręczniki 
pięknego pisania, które autorom 
przyniosły sławę. Tutaj warto pod-
kreślić, że w średniowieczu skryba 
wypełniał wolę Bożą i swoich dzieł nie 
podpisywał, natomiast w okresie 
odrodzenia człowiek stał się centrum 
zainteresowania, dlatego począwszy od 
tej epoki nazwiska kaligrafów są znane.
Pismo, które do dziś dnia króluje 
w druku, to minuskuła humanistyczna. 
Z jej powstaniem wiąże się dosyć 
zabawna historia. Otóż humaniści, 
mając w pogardzie średniowiecze i 

pismo gotyckie, byli zainteresowani 
historią antyczną. Odkryli manuskrypty, 
o których byli święcie przekonani, że 
pochodzą ze starożytnego Rzymu i 
nazywali to pismo antykwą. Zaczęli je 
wprowadzać do swojego warsztatu, nie 
wiedząc, że pochodzi ono z klasztorów 
mnichów frankijskich i powstało 
zaledwie 500 lat wcześniej.
Na przestrzeni wieków powstało dużo 
rodzajów pisma łacińskiego w różnych 
kątach Europy i można by dyskutować 
o każdej literce osobno - to jednak 
pozostawmy entuzjastom.  
Kaligrafia, może trochę w innej formie 
aniżeli w średniowieczu, ma się całkiem 
dobrze aż do czasów obecnych. Zda-
wało by się, że wszyscy już piszą na 
komputerze a pismo odręczne jest 
niepotrzebne.
Kaligrafia może już nie jest używana tak 
powszechnie, jak w wieku poprzednim, 
ale pozostaje swoistą formą sztuki i 
znajduje swoich wiernych wielbicieli. 
Są skrybowie, którzy przepisują stare 
manuskrypty, są tacy, którzy zajmują 
się iluminacjami. W formie bardziej 
współczesnej projektuje się tatuaże, 
piękne menu w restauracjach i winietki 
n a  u r o c z y s t e  o k a z j e .  L i t e r y 

niekoniecznie muszą 
być czytelne, ale mogą 
tworzyć piękny obraz, 
możemy  ekspery-
mentować z kształtami 
l i ter,  zawi jasów  i 
bazgrołów. Gęsie pióro 
zostało zastąpione pió-
r e m  w i e c z n y m  i 
przeróżnymi staló-
wkami o szeroko ścię-
tych  końcówkach. 
Atramentu też już nie 
trzeba warzyć same-
mu, wystarczy udać się 
do sklepu. Kaligrafia 
stała się więc bardzo 
wszechstronna a w 
m e d i a c h  s p o ł e -
cznościowych działa 
mnóstwo grup po-
święconych sztuce 
pięknego pisania - 
osoby, które dopiero 
zaczynają swoją przy-
godę z kaligrafią, znaj-
dą tam dużo inspiracji.

KALIGRAFIA
sztuka, która umiera śmiercią naturalną, czy sztuka, która się odradza?

Ewa Ryłko
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KULTURNÍ LÉTO 2020

Kaczi

ˇ

Darina Szymeczková a ZUŠ Trinec

Jakub Solowski

Bezmiana a Nowina

Dr.Ong

Bidon

Tango

Jiří Erlebach

Honza Kubičina a Petr Hruška

Kaczi

Darina Szymeczková 
a ZUŠ Třinec

MINIKONCERTY PŘED BAZÉNEM
MINIKONCERTY PŘED BAZÉNEM
MINIKONCERTY PŘED BAZÉNEM

POZNEJME SVOU OBEC
POZNEJME SVOU OBEC
POZNEJME SVOU OBEC

LETNÍ KINOLETNÍ KINOLETNÍ KINO
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Pandemie koronaviru se v letošním roce dotkla každého 
z nás. Jen ty způsoby, kterými zasáhl virus do našich životů, se 
liší. U nás v MUZ-ICu to znamenalo zrušení akcí, prak�cky 
nemožnost cokoli plánovat, uzavření Informačního centra a 
omezení v setkávání se s lidmi, pro které tu jsme. První vlna na 
jaře lidi spojila, vyvolala jistou vlnu dojemné solidarity a víru v 
lepší zítřky. Spolu s podzimem se situace zhoršila a místo 
odhodlání a ochoty pomáhat teď častěji, vídáme v očích lidí 
rezignagnovanost, smutek a naštvání. I když situace není 
zrovna ideální, nechtěli jsme se jednoduše vzdát, protože je to 
ta nejprostší cesta. A pokud nemůžeme se situací nic udělat, 
nezbývá, než ji přijmout takovou, jaká je a pokusit se jí 
přizpůsobit.  
Přemýšleli jsme proto, jak přinést trochu inspirace, rados� a 
rozptýlení přímo k vám domů. Jako jediná přijatelná varianta 
se jevilo začít využívat online prostředky komunikace. Od října 
proto každou středu zveřejňujeme na našem facebookovém 
profilu videa se zajímavými osobnostmi, které mají co do 
činění s Bystřicí. Jedná se o návody, rozhovory, rozjímání. Jistě, 
obsahu tohoto typu je na internetu spousta, můžete se podívat 
na přednášky celosvětově známých odborníků a špiček ve 
svých oborech. My jsme se to proto rozhodli vzít z druhého 
konce. Tento rok znamenal pro mnohé z nás uzavření se do 
sebe, znamenal návrat do vlastního nitra. Proto ani my 
nesměřujeme pozornost ke známým osobnostem, ale k 
obyčejným lidem, kteří jsou �m, co dělají, pro své okolí 
inspirací a povzbuzením. Chceme poukázat na to, že hrdiny a 
velikány nemusíme hledat daleko za hranicemi, někdy se stačí 
podívat přes plot na svého souseda. Touto cestou bychom 
chtěli ještě jednou poděkovat všem, kteří k nám zavítali a byli 
ochotní dát nám nahlédnout do jejich světa. 

Klára Janáčová za MUZ-IC

BLÍŽE A BLÍŽ… BLIŹEJ I BLIŹEJ

koncerty, divadlo,kino,
festivaly, společenské,

kulturní i sportovní akce

školu, kroužky, školení,
semináře, workshopy

nakupování, restaurace

práci

svobodu

ČAS
být více spolu s nejbližšími

číst a studovat

být sám se sebou

MOŽNOST
zamyslet se nad tím, 

co děláme špatně a co dobře

začít si vážit do nedávna
tak obyčejných věcí jako je:
zajít si do kina, restaurace, 
knihovny, obchodu, práce

učit se být vděčný a pokorný

Tak co s tím ??? Můžeme nadávat, zuřit, mamrać (česky „mamrat“       ), 
nebo to zlé proměnit v něco dobrého, vybrat si musí každý sám. ion
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NAŠE KŘÍŽOVKA
 

Vážení milovníci křížovek.
Od několika luš�telů jsem už slyšel, že 
luštění křížovek je pro ně celkem nezá-
živný stereotyp. Svým způsobem mají 
pravdu. V běžných časopisech se obje-
vují pouze hláskové křížovky s vícemé-
ně stejnými výrazy. Proto bych vám 
chtěl nabídnout jiný druh křížovky a to 
střídavou. Jedná se o křížovku kde se 
střídají jednopísmenné políčka s více-
písmennými. Mohou mít také skrytou 
tajenku nebo její část. Skrytá tajenka 
jakož i vícepísmenná políčka a délka 
výrazů musejí být vždy souměrné ale-
spoň podle jedné osy, svislé vodorovné 
nebo šikmé. Dnešní křížovku jsem vám 
zjednodušil �m, že jsem barevně ozna-
čil vícepísmenná políčka. Jinak se např. 
na křížovkářských¨přeborech nebo 
třeba v české křížovkáské lize řeší 
podobné křížovky nejen bez onačení 
vícepísmenných políček ale dokonce i 
bez obrazce, tedy jako dokreslovky! 
Dostanete prostě jenom legendu a čtve-
rečkovaný papír a luš� bez pomůcek, 
bez chyb a co nejrychleji! Pokud by měl 
někdo hlubší zájem mohu poskytnout 
další informace (miroslav.neuman-
n1@senam.cz) nebo na webu Svazu 
českých hádankářů a křížovkářů – vebb 
- sčhak@seznam. cz
Přeji příjemnou zábavu při řešení.

Střídavá křížovka s tajenkou jejiž druhá 
část je skryta. (8, 6 - počet slov, počet 
písmen).
VODOROVNĚ: A. Zármutek; šlépěj; slo-
venské město; kumbál. - B. Vopruz; 
čás� fagotů; ženské jméno; výrobek z 
ovčí syrovátky; znovu. - C. La�nský pře-
klad bible; veget; umělý jazyk; ú�sk;-
praskat. - D. Chemický prvek; usazeni-
na; pla�dlo v Thajsku; druh psa; sídlo v 
Keni. - E. Polyamidové vlákno; aroma-
�cké koření; malá flétna; šesterečný 
nerost; rychle. -F. Uzlíček ve tkanině; 
drobet; smyčka; hebrejské učení; mluv-
nická spojka. - G. Představený kláštera; 
pobídka; chemický prvek; solmizační 
slabika; Sarmat; tečka; lesnická míra. -
H. První část tajenky (druhá část je 
skryta). - I. Ohlasy; začátečník; hltavě 
pí�; náramně; plodiny určené k mle�. 
- J. Rostlinné vlákno; oblak; souhvězdí 
jižní oblohy; slepička; mořská vydra. 
- K. Vyhrnout; břevno; ledovec; vření; 
zkrátka souhvězdí (Malý medvěd); 
zušlechtěné železo; tanec brazilského 
původu. - L. Hádka; varhaní hlas; tem-
peratura; let kolem něčeho; domácí 
slovo utvořené podle cizího. M. Látky 
na povlečení; pěs�tel vína; přirozená 
soda; dřina.
SVISLE. 1. Jakost; egyptský džbán; bul-
harské sídlo; trupy lodí. - 2. Maďarské 
sídlo; pravoslavný duchovní; zapotřebí; 
vzdálenost mezi vysazovanými rostlina-
mi. - 3. Vysoké karty; paměťová obra-

zovka; kloudně; navykat; chňap. - 4.Bu-
šit; oblas�; záchvat nemoci. - 5. Část 
Londýna; šedesát kusů; přístav na Ama-
zonce; randály. - 6. Albánské město; 
geologická vrstva prvohor; racho�na;
hmota v rostaveném stavu. - 7. Budhis-
�cká hrobka; elf; cizokrajná dřevina; 
krátké dřevo. - 8. Turecký prozaik; kino; 
spojovací součást; prase. - 9. Chudoba; 
plevel s přízemní růžici listů; japonská 
letecká společnost (zkratka). - 10. zkrát-
ka Ministerstva národní obrany; prken-
ný strop; letecká jednotka; zakladatel 
železářského velkoobchodu v Praze. - 
11. Slezská řeka; citoslovce posměchu; 
nepravé zlato; sloučenina v kamenou-
helném dehtu. - 12. Jitřenka; severský 
dravý pták;býci; ten i onen. - 13. Vnitř-
nos� zvěře; vyvažování (letadla); nedo-
statek; americká kočkovitá šelma.- 
14. Svatyně v Mekce; italské sídlo; horo-
lezecký tlumok. - 15. E�opská řeka; 
řeka v Moravském krasu; dronte; 
cukernický sirup; vozka (nářečně). - 
16. Ochrany (zastarale); řecký bůh lesů 
a stád; ladoňka; africký stát. - 17. Cito-
slovce rachotu; součástka pracující na 
principu sekunární emise; anglické muž-
ské jméno; čelist u vázání k lyžím.

Nápověda: BANYA; BAT; JAL; LUDAS; 
OMO; PODA; TUBRE; UMI.

Autor: Miroslav Neumann

Pokud budete v luštění úspěšní, ozvěte se nám na email: ic@bystrice.cz, 
v případě, že se bude tajenka shodovat se správným řešením,

 čeká na Vás v Informačním centru cena.



#

17

Obecní úřad Bystřice čp. 334
internet: www.bystrice.cz     e-mail: obec@bystrice.cz
Úřední hodiny: Po a St     7.30 – 11.30    /    12.30 – 16.30
Starosta:   Mgr. Roman Wróbel        558 995 111 
Místostarosta: Mgr. Marcel Čmiel        558 995 112
     (linka COVID-19)
Tajemnice:  Mgr. M. Cechlová         558 995 113

Kancelář vedení obce:  
Personalista   Mgr. A. Gajdzicová       558 995 131
Sekretariát:  J. Kluzová           558 995 110
Informa�k:  Ing. M. Mrózková         558 995 115
Kultura, kino:  I. Ondraszková         558 995 127
MUZ-IC:   Mgr. D. Młynek         558 558 775
     Bc. K. Janáčová         558 558 775

Odbor výstavby: Ing. Arch. P. Zwierzyna       558 995 114
     Ing. J. Šotková          558 995 116
     J. Labajová          558 995 117
     Ing. P. Vašíčková         558 995 118

Inves�ce:   Bc. H. Pilková          558 995 119
     M. Kubičinová         558 995 130
     R. Poloková          558 995 133

Odb. vnitř. spr.: Bc. S. Lyčková          558 995 121
     Mgr. J. Kluzová         558 995 135
     Bc. R. Borská          558 995 129
     Ing. B. Křenková         558 995 122

Podatelna, pokladna: O. Husarová         558 995 123

Matrika:  A. Cienciałová           558 995 124

Odbor finanční: Ing. D. Bocková         558 995 125
     M. Kaletová          558 995 126
     D. Sližová           558 995 128
     Ing. I. Liberdová         558 995 138

Technické služby: B. Kluz      731 158 315, 558 995 139
     místostarosta                604 591 900

Dům s pečovatelskou službou čp.1317
DPS Senior                   702 097 304
Mgr. M. Kovářová              558 337 470
Pečovatelky               558 337 473

Sbor dobrovolných hašiců čp. 936
e-mail: sdh@bystrice.cz

Velitel: R. Neumann             602 503 719  

Kabelová TV:   
      Po - Pá   9.00-12.00   13.00-16.00
Hlášení poruch, zákaznické centrum        558 995 190

ŠKOLY
Spojovatelka               558 558 200 
Školní jídelna               558 558 240

ZŠ a MŠ Bystřice čp. 848         www.zs-bystrice.cz 
Ředitel: Mgr. J. Čechura           558 558 201,774 298 382
Hospodářka: D. Szkanderová          558 558 200
Zástupce ředitele: K. Kotasová          558 558 202
Vých. poradce: T. Krsek           558 558 215
Sborovna – nová budova  /stará budova  558 558 203 / 210
Družina: M. Badurová    558 558 211, 774 729 838
Školnice: Z. Cieslarová            558 558 230

e-mail: skola@zs-bystrice.cz                

Mateřská škola čp. 848
Zástupce ředitele: M. Šrámková   558 558 260
MŠ 1547                                      730 330 493, 558 995 288
MŠ 402      558 558 267
Kuchyň      558 558 234

PSP im. St. Hadyny Bystrzyca čp. 366  
www.pspbystrice.cz

e-mail: info@pspbystrice.cz
Dyrektor: mgr B. Sikora   558 558 251
Wicedyrektor: PaedDr. R. Gill  558 558 250
Pokój nauczycielski 366   558 558 252
I. pokój nauczycielski 288   558 558 257
II.pokój nauczycielski 288   558 558 255
Klasopracownia D. Cymerys  558 558 254
Doradca do spraw wychowania:
mgr G. Łuński    558 558 259
Świetlica szkolna 366/288          558 558 258/257

Przedszkole čp. 440  
M. Polok           605 540 317, 558 558 256 

Základní umělecká škola čp. 324      
www.zusbystrice.cz
Vedoucí: Petr Vondráček Dis.  558 551 056
     777 592 588

Dům dě� a mládeže čp. 106             www.ddmbystrice.cz
e-mail: info@ddmbystrice.cz   
Středisko volného času     558 995 277
Ředitelka Bc. J. Wróblová     558 995 275 
      724 061 600
Účetní M. Kluzová   777 163 590

Místní knihovna čp. 848     www.knihovna.bystrice.cz
e-mail: mkbystrice.paciorkova@gmail.com
Půjčovní doba:  St zavřeno   /   Po a Čt 12.00 – 17.00
         Út a Pá   9.30 - 11.30 a 12.00 – 17.00
Vedoucí PhDr. Halina Paciorková  558 995 280
Půjčovna       558 995 229

Česká spořitelna – čp. 334 (Obecní úřad) 602 556 102
Úterý  9.00 – 11.30 12.30 – 17.00

Česká pošta – čp. 324   954 273 995
Po a St  10.00 – 12.00 13.00 – 18.00
Út, Čt, Pá   8.00 – 12.00 13.00 – 16.00
0 0

Církev Římsko-katolická      rkfvendryne.wz.cz 
Farní úřad Vendryně           558 350 230, 608 466 595 
e-mail: rkf.vendryne@doo.cz     

Farní sbor Slezské církve evangelické a.v. čp 107
e-mail: bystrice@sceav.cz            www.bystrice.sceav.cz
Kancelář              591 140 690
Pastoři: Wacławek, Taska       603 403 928 / 739 524 882
Úřední hod.: Po:  8.00 – 12.00 / 14.00 – 16.00    
  Út – Pá:  8.00 – 12.00

Luteránská evangelická církev a.v. čp. 1387 
www.lecav.cz
Církevní rada – farní úřad                        558 995 300 – 302
Úřední hodiny.: Po – Pá 8.30 – 12.00
  St: 8.30 – 12.00 / 15.00-17.00   

Církev adven�stů sedmého dne čp. 443 (u nádraží)
   www.casd-bystrice.cz                      
Jan Bucha    775 789 004
Libor Kisza    608 619 906
e-mail: j.bucha@seznam.cz, libor.kisza@centrum.cz

DŮLEŽITÉ KONTAKTY

17



#

18

Prak�cká lékařka pro dě� a dorost 
MUDr. Irena Potyszová  čp.500       sestra: 558 551 166
Po 07.00 – 11.00  Čt 07.00 – 10.00
Út 07.00 – 09.00  Pá 07.00 – 11.00
St 08.00 – 11.00
 13.00 – 15.00 poradna
 15.00 – 16.00 pro nemocné

MUDr. Dagmar Heczková čp. 324 
                    558 353 589, 603 215 856
Po  07.30 – 08.00  odběry, 08.00 - 10.00 
Út  12.00 – 14.00  poradna pro kojence
  14.00 – 15.00  nemocní  
Čt  07.30 – 08.00  odběry, 08.00 - 10.00
Pá  11.00 -  13.00 nemocní
Nepřítomnost na www.pediatr.trinec.cz

Prak�cký lékař pro dospělé čp. 1501
MUDr. Zbyszko Feber             558 986 666
Po   07.30 – 12.00  / 12.00 – 14.00 pro objednané
Út   13.00 – 17.00  / 17.00 – 19.00 pro objednané
St    07.00 – 11.00  / 11.00 – 13.30 pro objednané
Čt   13.00 – 16.00  / 16.00 – 18.00 pro objednané
Pá   07.00 – 11.00 / 11.00 – 12.30 pro objednané
www.mudrfeber.webnode.cz

MUDr. Škňouřil Lucyna            558 986 655       
Po  13.00 – 17.00  / 17.00 – 18.00 pro objednané
Út  07.00 – 12.30 / 12.30 – 14.00 pro objednané
St  13.00 – 17.00 / 17.00 – 19.00 pro objednané
Čt  07.00 – 12.30  / 12.30 – 13.30 pro objednané
Pá  07.00 – 12.30 
www.mudrsknouril.cz

Prak�cký zubní lékař                    Bystřice – česká MŠ
MUDr. Jiří Navrá�k            558 551 170, 604 327 139
Po, Út, Čt 06.30 – 14.00  St 11.00 – 17.00
Pá    06:30 - 12.00

www.olzadent.cz                      558 341 733, 775 570 005  
MUDr. Daniel Kotas
Po 12.00 – 18.00  Út  08.00 – 16.00

MUDr. Anna Bieleszova
St 12.00-18.00  Čt, Pá 08.00-14.00

Stomatologická ordinace Op�Endo čp. 1562
MDDr. Marek Čečotka                           792 374 555
Email: info@op�endo.cz     www.op�endo.cz

HEBAMA gynekologická ambulance čp 496 
MUDr. David Heczko            777 798 788
Po 12.00 – 20.00  Út 08.00 – 16.00
St 08.00 – 16.00  Pá 08.00 – 14.00

Poliklinika Podlesí                                      Bystřice DPS
Rehabilitační středisko                                558 337 474
Po – Pá 06.30 – 14.30  na doporučení lékaře

Lékárna HERBA čp. 1501     www.herba-lekarna.cz
PharmDr. Roman Martynek                      558 986 688
Po – Pá 07.30 – 12.00  12.30 – 17.00
So   07.30 – 11.00
Email: herba@herbalekarna.cz 

Suder Op�k  čp.1501
www.suderop�k.cz           558 558 058, 605 507 206
Po-Čt 09.00 – 17.00 Pá 9.00-16.00
So na objednání

Veterinární služba čp.998 
www.vetbystrice.webnode.cz
MVDr. Czeslav Wawreczka   602 731 590
MVDr. Denisa Heczková     792 370 719
Po 18.00 – 20.00 St 15.00 – 17.00
Út 15.00 – 17.00  Čt  15.00 – 17.00
Dopoledne operace po telefonické dohodě.

Zdravotnictví – pohotovost       Třinec – Sosna   
lékař – dospělí    558 309 398
So, Ne, svátky 08.00 – 20.00
Po – Pá  17.00 – 22.00
lékař – dě�               558 309 214
So, Ne, svátky 08.00- 20.00
Po – Pá  17.00- 22.00
zubní Třinec     558 309 909
So, Ne, svátky 08.00 – 13.00

Krizová centra
Centrum psychologické pomoci  773 751 754
Nonstop linka důvěry      737 234 078 / 516 410 668
Linka bezpečí pro dě� (zdarma)       116 111
Linka pomoci pro seniory   800 157 157
Elpis Třinec -
poradna pro obě� domácího násilí  558 320 300

Čísla �sňového volání  
SOS pohotovostní volání     112
Hasiči        150
Záchranná služba      155
Policie       158 
Městská policie      156

Nemocnice
Nemocnice Podlesí, Třinec   558 304 111
Nemocnice Třinec Sosna   558 309 111
Nemocnice Český Těšín   558 769 211

Magistrát města Třinec
pověřený úřad výkonem st. správy pro Bystřici
ústředna – spojovatelka           558 306 111

Policie ČR 
Obvodní oddělení Třinec   974 742 651 
Dopravní inspektorát Třinec       974 742 259 / 251 / 252

Obecní policie Bystřice čp.334                        558 558 156
Po-Čt 08.30 – 10.00 / 13.30 – 15.00
Pá 15.30 – 24.00
strážníci
Bc. Jindřich Kus    739 321 610
Milan Pyszko    739 321 609
Petr Machek    735 178 151
email: obecni.policie@bystrice.cz
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KULTURA 2021
KI/n.O Bystrice

Bystrzyca

Otevření 
semínkovny

Výstavy fotografií, 
obrazů, poezie

Besedy, 
přednášky, 
divadelní 

představení, 
koncerty, 

promítání filmů

Řezbářské, 
pekařské 

a jiné workshopy 
pro velké i 
nejmenší

Pravidelná sobotní 
promítání

Kuk-Kino

Páteční filmové 
večery

Pohádkové neděle

Letní kino

Mezinárodní 
svatojánský 

folklórní festival

Poznávací 
procházky 

po obci

Letní koncerty 
před bazénem

Den obce Bystřice

Setkání 
s Mikulášem

Obec Bystřice

Plány máme, teď jen doufat, že nám to žádná pandemie nenaruší
a že si budeme moct spolu užít zdravý, šťastný a kulturně bohatý

rok 2021.

Společně v to věřme a do nového roku si přejme to nejlepší!
Za kulturu a MUZ-IC
Daniel, Klára, Irena
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„Teď když jsme se naučili létat v povětří jako ptáci a potápět se jako ryby, 
zbývá už jen jediné, naučit se žít na zemi jako lidé.“ 
                                                                 George Bernard Shaw

Foto obálka | Karin Dziadková


